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Přítomni:  Jáč Ivan, Carbol Jiří, Bžoch Jaroslav, Helebrant Tomáš, Wenzl Lubomír, 

Benešík Ondřej, Fifka Petr, Beitl Petr, Major Martin, Staněk Pavel, Kolář 

Ondřej, Zlínský Vladimír, Potůčková Lucie, Bělor Roman, Berki Jan 

Omluveni:  Pokorná Jermanová Jaroslava, Berkovcová Jana, Babišová Andrea, Pošarová 

Marie, Exner Martin 

 

Schůzi výboru zahájil místopředseda P. Fifka v 9.00 hodin. Připomněl, že byla svolána na 

základě usnesení č. 88 přijatého na 14. schůzi dne 7. září 2022. Konstatoval, že pozvánky byly 

všem včas rozeslány a návrh pořadu mají poslanci k dispozici /hlasování 11-0-0, Bžoch Jaroslav 

– pro, Helebrant Tomáš – pro, Jáč Ivan – pro, Wenzl Lubomír – pro, Carbol Jiří – pro,  Fifka Petr 

– pro, Major Martin – pro, Zlínský Vladimír – pro, Bělor Roman – pro,  Berki Jan – pro, Kolář 

Ondřej – pro, v příloze/. 

Výbor přijal usnesení, kterým zmocňuje předsedu výboru ke stanovení termínu příští 

schůze, k jejímu svolání a k přípravě jejího pořadu /usn. č. 89, hlasování 11-0-0, Bžoch Jaroslav 

– pro, Helebrant Tomáš – pro, Jáč Ivan – pro, Wenzl Lubomír – pro, Carbol Jiří – pro,  Fifka Petr 

– pro, Major Martin – pro, Zlínský Vladimír – pro, Bělor Roman – pro,  Berki Jan – pro, Kolář 

Ondřej – pro, v příloze/. 

 

Návrh pořadu schůze: 

 

1. Informace o pozicích, které bude Česká republika zastávat na neformálním zasedání hlav 

států a předsedů vlád členských států EU, jež proběhne dne 7. října 2022 v Praze  

2. Sdělení Komise Evropskému parlamentu, Evropské radě, Radě, Evropskému 

hospodářskému a sociálnímu výboru a Výboru regionů – Konference o budoucnosti 

Evropy – Přeměna vize na konkrétní opatření /kód Rady 10437/22, 

KOM(2022) 404 v konečném znění/ 

3. Zpráva Komise o stanovení podstatné změny okolností pro zahřívané tabákové výrobky 

v souladu se směrnicí 2014/40/EU /kód Rady 10352/22, KOM(2022) 279 v konečném 

znění/ 

4. Směrnice Komise v přenesené pravomoci (EU) …/… ze dne 29.6.2022 kterou se mění 

směrnice Evropského parlamentu a Rady 2014/40/EU, pokud jde o zrušení některých 

výjimek týkajících se zahřívaných tabákových výrobků /kód Rady 10815/22, 

C(2022) 4367 v konečném znění/ 

5. Sdělení Komise Evropskému parlamentu, Radě, Evropskému hospodářskému 

a sociálnímu výboru a Výboru regionů - Posílení politiky soudržnosti – Flexibilní pomoc 

územím (FAST – CARE) – pro řešení důsledků ruské agrese /kód Rady 10885/22, 

KOM(2022) 324 v konečném znění/ 

6. Návrh nařízení Evropského parlamentu a Rady, kterým se mění nařízení (EU) 

č. 1303/2013 a nařízení (EU) 2021/1060, pokud jde o dodatečnou flexibilitu pro řešení 

důsledků vojenské agrese Ruské federace FAST (flexibilní pomoc územím) – CARE /kód 

Rady 10897/22, KOM(2022) 325 v konečném znění/ 

7. Návrh nařízení Evropského parlamentu a Rady o obnově přírody /kód Rady 10607/22, 

KOM(2022) 304 v konečném znění/ 

8. Návrh doporučení Rady k iniciativě Cesty ke školnímu úspěchu /kód Rady 10587/22, 

KOM(2022) 316 v konečném znění/ 

9. Sdělení Komise Evropskému parlamentu, Radě, Evropskému hospodářskému 

a sociálnímu výboru a Výboru regionů – Nový evropský program inovací /kód Rady 

11101/22, KOM(2022) 332 v konečném znění/ 

10. Návrh nařízení Evropského parlamentu a Rady o standardech jakosti a bezpečnosti látek 

lidského původu určených k použití u člověka a o zrušení směrnic 2002/98/ES 
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a 2004/23/ES /kód Rady 11396/22, KOM(2022) 338 v konečném znění/ 

11. Sdělení Komise Evropskému parlamentu, Radě, Evropskému hospodářskému 

a sociálnímu výboru a Výboru regionů – Zpráva o právním státu 2022 – Stav právního 

státu v Evropské unii /kód Rady 11408/22, KOM(2022) 500 v konečném znění 

12. Výroční zpráva za rok 2021 o používání zásad subsidiarity a proporcionality a o vztazích 

s vnitrostátními parlamenty  /kód Rady 11727/22, KOM(2022) 366 v konečném znění/ 

13. Výběr z aktů a dokumentů EU zaslaných vládou Poslanecké sněmovně prostřednictvím 

výboru pro evropské záležitosti v období 25. srpna – 28. září 2022 

14. Sdělení předsedy 

15. Různé 

 

1. Informace o pozicích, které bude Česká republika zastávat na neformálním 

zasedání hlav států a předsedů vlád členských států EU, jež proběhne dne 7. října 

2022 v Praze  

 

Mpř. P. Fifka přivítal náměstka pro řízení Sekce pro evropské záležitosti Úřadu vlády 

Štěpána Černého. Neformálním zasedání hlav států a předsedů vlád členských států EU bude 

6. října v Praze předcházet první summit Evropského politického společenství. Kromě hlav 

států a předsedů vlád členských zemí EU se summitu zúčastní také lídři dalších 17 evropských 

zemí –  západního Balkánu a Východního partnerství kromě Běloruska, členové Evropského 

sdružení volného obchodu, Spojené království a Turecko. Celkem 44 zemí. Zúčastní se 

předseda ER a předsedkyně Evropské komise. Cílem summitu je poskytnout platformu pro 

politickou koordinaci mezi vedoucími představiteli a podpořit politický dialog a spolupráci v 

otázkách jako jsou bezpečnost a stabilita, energetika, klima nebo hospodářská situace. Kromě 

úvodního plenárního jednání a diskusního bloku v podobě paralelních kulatých stolů budou mít 

lídři k dispozici také prostor pro bilaterální jednání. Summit bude zakončen plenárním 

jednáním ve formě pracovní večeře a tiskovou konferencí.  

V pátek 7. října zasednou členové Evropské rady k neformálnímu jednání, které se bude 

zabývat zejména ruskou agresí vůči Ukrajině, energetikou a jejími dopady na hospodářskou 

situaci. 

  Členové ER budou pokračovat v diskusi o podpoře Ukrajiny, zejména finanční  

a vojenské. Lze očekávat, že se diskuse zaměří i na poválečnou rekonstrukci země v kontextu 

příprav expertní rekonstrukční konference 25. října v Berlíně. Vláda ČR razantně odsuzuje 

nevyprovokovanou invazi Ruské federace na Ukrajinu, včetně nedávných falešných referend  

a další anexe ukrajinského území Ruskem. 

 V návaznosti na rozhodnutí přijatá na mimořádné Radě ministrů pro energetiku dne  

30. září lídři prodiskutují další potřebné kroky a poskytnou vodítka Evropské komisi pro 

přípravu návazných legislativních návrhů v zájmu řešení situace na trzích s plynem a elektřinou. 

Vláda ČR se řešení vysokých cen energií v roli předsednictví Rady intenzivně věnuje. 

Členské státy podporují s důrazem na dopady vysokých cen energií a inflaci odpovědné 

rozpočtové hospodářské politiky.  

Výstupem jednání by mělo být společné prohlášení členů Evropské rady. Na jednání 

pak naváže řádné zasedání ER v Bruselu ve dnech 20. a 21. října, které k diskusním tématům 

přijme formální závěry. 

Mpř. P. Fifka navrhnul usnesení, ve kterém výbor pro evropské záležitosti bere na 

vědomí  Informaci o pozicích, které bude Česká republika zastávat na neformálním zasedání 

hlav států a předsedů vlád členských států EU, jež proběhne dne 7. října 2022 v Praze /usn. č. 

90, hlasování 13-0-0, Bžoch Jaroslav – pro, Helebrant Tomáš – pro, Jáč Ivan – pro, Wenzl 

Lubomír – pro, Carbol Jiří – pro,  Beitl Petr – pro, Fifka Petr – pro, Major Martin – pro, 
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Zlínský Vladimír – pro, Bělor Roman – pro,  Berki Jan – pro, Potůčková Lucie – pro, Kolář 

Ondřej – pro, v příloze/. 

 

2. Sdělení Komise Evropskému parlamentu, Evropské radě, Radě, Evropskému 

hospodářskému a sociálnímu výboru a Výboru regionů – Konference 

o budoucnosti Evropy – Přeměna vize na konkrétní opatření /kód Rady 10437/22, 

KOM(2022) 404 v konečném znění/ 

 

Mpř. P. Fifka uvedl, že se výbor usnesl projednat tento dokument na 13. schůzi konané 

dne 31. srpna t. r. prostřednictvím usnesení č. 83. Konstatoval, že poslanci obdrželi text 

dokumentu, rámcovou pozici vlády a stanovisko zpracované ve spolupráci s PI.  

Dokument uvedl ředitel Odboru evropské institucionální a právní podpory Úřadu vlády 

Štěpán Pech. Informoval, že 9. května proběhl ve Štrasburku závěrečný ceremoniál Konference 

o budoucnosti Evropy. Byla vydána závěrečná zpráva obsahující 49 návrhů a 320 opatření. 

Červnová Evropská rada vzala návrhy Konference na vědomí. Předsedkyně Evropské komise 

o nich také hovořila ve své Zprávě o stavu Unie. 

Pro ČR je důležitá proveditelnost doporučení v rámci stávajícího právního rámce bez  

nutnosti svolávání Konventu ke změně smluv, což požaduje Evropský parlament. 

Zpravodaj J. Bžoch byl účastníkem Konference za Parlament ČR, zúčastnil se diskusí 

k migraci a k právnímu státu. Konference podle něj nevyužila svůj potenciál – nedostatečně 

informovala evropské občany a nezvýšila tedy jejich zájem o EU. Vyjádřil skepsi k výběru 

účastníků Konference z jednotlivých členských států. Evropský parlament zde sdílel své zájmy 

vedoucí k posílení jeho pravomocí. Na svolání Konventu není podle zpravodaje nyní vhodná 

doba, členské státy by měly být jednotné, v současné době EU řeší mnoho aktuálních problémů. 

Měly by proto být využity stávající platformy. 

Posl. J. Berki sdílí kritiku k závěrům Konference, přesto ale navrhnul úpravu závěru 

usnesení. 

Zpravodaj J. Bžoch souhlasil s doplněním vícejazyčné platformy. Uvedl, že účastníky 

Konference nevybírala vláda ČR, ale světová výzkumná agentura Kantar. Výběr nebyl podle 

něj transparentní. Pro další platformy doporučil širší propagaci. 

Posl. R. Bělor konstatoval, že důležitá je nelegislativní povaha dokumentu, členským 

státům dává pouze doporučení, nic nenařizuje. 

Posl. J. Berki navrhnul hlasovat jednotlivé body odděleně. 

Zpravodaj J. Bžoch navrhnul usnesení, ve kterém výbor pro evropské záležitosti  

1. projednal výše uvedený dokument /hlasování 13-0-0/; 2. podporuje rámcovou pozici vlády 

k tomuto dokumentu /hlasování 10-1-2/; 3. vyjadřuje pochybnosti nad závěry, které konference 

přinesla a které se velmi podobají názorům a přáním EP a nereflektují plně názory parlamentů ČS 

/hlasování 8-1-4/; 4. nesouhlasí s otevíráním smluv a svoláním konventu, který by měl změny 

přinést, dokud nebudou využity a přezkoumány všechny možnosti, které v současné době EU má, 

např. využití přechodové klauzule tzv. passarelle /hlasování 8-0-5/; 5. zdůrazňuje, že 

informovanost v ČS, ohledně konání CoFE, byla velmi slabá, o čemž vypovídají její závěry 

/hlasování 11-2-0/; 6. podporuje využití současné vícejazyčné platformy pro další zapojení 

veřejnosti z řad členských států /hlasování 12-0-1/ a 7. pověřuje  předsedu výboru pro evropské 

záležitosti, aby v rámci politického dialogu postoupil toto usnesení předsedkyni Evropské komise 

/hlasování 8-0-4/. Bylo přijato usnesení č. 91, viz příloha. Původně navrhovaný bod č. 3 ve znění 

- je toho názoru, že COFE nevyužila naplno potenciál, který měla, neprošel /hlasovíní 6-2-5/. 

 

Z důvodu časové rezervy byl předřazen bod č. 13.  

 

 



 5 

 

13. Výběr z aktů a dokumentů EU zaslaných vládou Poslanecké sněmovně 

prostřednictvím výboru pro evropské záležitosti v období 25. srpna – 28. září 

2022 

 

Z tabulky dokumentů doručených výboru v období 25. srpna – 28. září 2022 byly 

vybrány dokumenty a k  nim zpravodajové: č. 12551/22 a 12413/22 – mpř. L. Potůčková,   

č. 12572/22, 12573/22 a 12576/22 – posl. T. Helebrant, č. 12711/22 – posl. R. Bělor a č. 12429/22 

– mpř. J. Bžoch.  

Výbor postupuje k projednání dokumenty č. 12001/22, 12002/22 a 12003/22 výboru pro 

sociální politiku. Usnáší se projednat a současně žádá o stanovisko k dokumentu č. 12413/22 

volební výbor. Pro informaci postupuje dokument č. 12830/22 rozpočtovému výboru, č. 

12652/22 výboru pro zdravotnictví, č. 12276/22 výboru pro životní prostředí, č. 12283/22 a 

12309/22 zemědělskému výboru /usn. č. 92, hlasování 12-0-0, Bžoch Jaroslav – pro, Helebrant 

Tomáš – pro, Jáč Ivan – pro, Wenzl Lubomír – pro, Carbol Jiří – pro,  Beitl Petr – pro, Fifka 

Petr – pro, Major Martin – pro, Zlínský Vladimír – pro, Bělor Roman – pro,  Berki Jan – pro, 

Potůčková Lucie – pro, v příloze/. 

 

3. Zpráva Komise o stanovení podstatné změny okolností pro zahřívané tabákové 

výrobky v souladu se směrnicí 2014/40/EU /kód Rady 10352/22, 

KOM(2022) 279 v konečném znění/ 

4. Směrnice Komise v přenesené pravomoci (EU) …/… ze dne 29.6.2022 kterou se 

mění směrnice Evropského parlamentu a Rady 2014/40/EU, pokud jde o zrušení 

některých výjimek týkajících se zahřívaných tabákových výrobků /kód Rady 

10815/22, C(2022) 4367 v konečném znění/ 

 

Mpř. P. Fifka uvedl, že se výbor usnesl projednat tyto dokumenty na 13. schůzi konané 

dne 31. srpna t. r. prostřednictvím usnesení č. 83. Konstatoval, že poslanci obdrželi texty 

dokumentů, rámcové pozice vlády a stanovisko zpracované ve spolupráci s PI.  

Dokument představil náměstek ministra zemědělství Radek Holomčík. Zahřívané 

tabákové výrobky jsou nové tabákové výrobky, které jsou zahřívány za účelem vytvoření emisí 

obsahujících nikotin a jiné chemické látky, jež jsou poté vdechovány uživateli. Vzhledem  

k tomu, že objem prodeje zahřívaných tabákových výrobků se zvýšil alespoň o 10 % 

přinejmenším v pěti členských státech a přesahuje na maloobchodní úrovni 2,5 % celkového 

prodeje tabákových výrobků na úrovni EU, je nutné změnit směrnici a zrušit některé výjimky 

týkající se těchto výrobků. 

Zpravodaj P. Fifka dodal, že změna na trhu tabákových výrobků posouvá i legislativu. 

Tuto směrnici je třeba implementovat do českého právního řádu, termín je ale pro Poslaneckou 

sněmovnu nereálný. 

Navrhnul usnesení, ve kterém výbor pro evropské záležitosti 1. bere na vědomí zprávu 

Komise o stanovení podstatné změny okolností pro zahřívané tabákové výrobky a 2. bere na 

vědomí výše uvedený návrh směrnice EK a podporuje rámcovou pozici vlády ČR, zejména 

v otázkách časové náročnosti zavádění ustanovení směrnice do národní legislativy /usn. č. 93, 

hlasování 9-0-1, Bžoch Jaroslav – pro, Helebrant Tomáš – pro, Jáč Ivan – pro, Wenzl Lubomír 

– pro, Carbol Jiří – pro,  Beitl Petr – pro, Fifka Petr – pro, Major Martin – pro, Zlínský 

Vladimír – nehlasoval, Potůčková Lucie – pro, v příloze/. 
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14. Sdělení předsedy 

 

Mpř. P. Fifka připomněl prezentaci velvyslankyně J. E. Rosaury Leonory Ruedy 

Gutierrez k modernizované globální dohodě EU – Mexiko ve čtvrtek 6. října 2022 v 11.00 

hodin v zasedací místnosti VEZ. Dosud potvrdili účast př. O. Benešík, mpř. P. Fifka, mpř.  

L. Potůčková, mpř. J. Bžoch, posl. J. Pokorná Jermanová a posl. J. Levko. 

Ve dnech 10. – 11. října proběhne každoroční meziparlamentní konference ke stabilitě, 

hospodářské koordinaci a správě v EU v rámci parlamentní dimenze CZ PRES. Zatím je přihlášen 

př. Benešík a posl. Roman Bělor.  

Ve čtvrtek 20. října ve 13.30 hodin přijme výbor komisařku EK pro dopravu Adinu Välean 

v zasedací místnosti VEZ. Nahlášen je př. Benešík a posl. Martin Exner. Hlavními tématy budou 

doprava, mobilita a trasy solidarity EU – Ukrajina. 

Hlavní akce VEZ, zasedání COSAC, se uskuteční ve dnech 13. – 15. listopadu v O2 

Universum. Všichni členové výboru by se měli zúčastnit. Součinnost se očekává zejména od 

všech místopředsedů, kdy je třeba si rozdělit i řízení jednotlivých panelů apod.  

V souvislosti s účastí na setkání evropských výborů COSAC přijede do Prahy gruzínská 

předsedkyně výboru pro EU integraci Maka Botchorishvili. Ráda by se setkala v pátek  

11. listopadu 2022 se členy VEZ. Předseda O. Benešík bude služebně v zahraničí, takže někdo 

z místopředsedů by se vedení delegace VEZ měl ujmout.  

 Ve dnech 15. – 16. listopadu navštíví Prahu skupina bavorských poslanců, plánováno je 

jednání a oběd se členy VEZ.  

 V úterý 29. listopadu přijede do Prahy komisař EK pro zaměstnanost a sociální práva 

Nicolas Schmit. 

 

5. Sdělení Komise Evropskému parlamentu, Radě, Evropskému hospodářskému a 

sociálnímu výboru a Výboru regionů - Posílení politiky soudržnosti – Flexibilní 

pomoc územím (FAST – CARE) – pro řešení důsledků ruské agrese /kód Rady 

10885/22, KOM(2022) 324 v konečném znění/ 

6. Návrh nařízení Evropského parlamentu a Rady, kterým se mění nařízení (EU) č. 

1303/2013 a nařízení (EU) 2021/1060, pokud jde o dodatečnou flexibilitu pro řešení 

důsledků vojenské agrese Ruské federace FAST (flexibilní pomoc územím) – 

CARE /kód Rady 10897/22, KOM(2022) 325 v konečném znění/ 

 

Mpř. P. Fifka uvedl, že se výbor usnesl projednat tyto dokumenty na 13. schůzi konané 

dne 31. srpna t. r. prostřednictvím usnesení č. 83. Konstatoval, že poslanci obdrželi texty 

dokumentů, rámcové pozice vlády a stanovisko zpracované ve spolupráci s PI.  

Dokumenty představila náměstkyně ministra pro místní rozvoj Daniela Grabmüllerová. 

MMR stálo u zrodu dokumentu za francouzského předsednictví, kdy ministr Ivan Bartoš 

inicioval, aby EK vytvořila legislativní návrh na pomoc územím, která pomáhají ukrajinským 

uprchlíkům. Iniciativu podpořilo 12 členských států. Estonsko následně poslalo dopis Evropské 

komisi, která na konci června předložila návrh nařízení FAST-CARE a jeho doprovodné 

sdělení. Za francouzského předsednictví byl návrh schválen rychlou procedurou bez 

pozměňovacích návrhů. Včera ho schválil Evropský parlament. 

Zpravodaj O. Kolář doplnil, že země mohou díky této úpravě efektivněji a rychleji 

čerpat prostředky politiky soudržnosti k zabezpečení uprchlické vlny v souvislosti s ruskou 

agresí. 

Navrhnul usnesení, ve kterém výbor pro evropské záležitosti 1. vítá snahu usnadnit 

využívání zdrojů politiky soudržnosti a zvýšit flexibilitu při jejich provádění členskými státy  

a regiony na podporu opatření zaměřených na řešení migračních výzev způsobených vojenskou 

agresí Ruska; 2. oceňuje návrhy EK, které reflektují požadavky na potřeby členských států, 
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které jsou a budou nezbytné pro řešení negativních dopadů spojených s nenadálým válečným 

konfliktem mezi Ruskou federací a Ukrajinou a 3. bere na vědomí a podporuje předložené 

návrhy na posílení politiky soudržnosti /usn. č. 94, hlasování 8-0-1, Bžoch Jaroslav – pro, 

Carbol Jiří – pro, Beitl Petr – pro,  Fifka Petr – pro, Major Martin – pro, Zlínský Vladimír – 

zdržel se, Kolář Ondřej – pro, v příloze/. 

K návrhu nařízení navrhnul usnesení, ve kterém výbor pro evropské záležitosti 1. vítá 

navrženou legislativu EU v oblasti pomoci s řešením důsledků ruské agrese; 2. podporuje  

stanovisko MMR k tomuto dokumentu; 3. podporuje snahu Evropského parlamentu a Rady 
zavádět další flexibilitu, která umožní rychlejší a úplnější podporu z fondů, aby se zmírnila zátěž 

pro vnitrostátní rozpočty a usnadnilo se provádění operací, jež řeší migrační výzvy i narušení trhu 

v klíčových hospodářských odvětvích a 4. pověřuje předsedu výboru pro evropské záležitosti, aby 

v rámci politického dialogu postoupil toto usnesení předsedkyni Evropské komise /usn. č. 95, 

hlasování 8-0-1, Bžoch Jaroslav – pro, Jáč Ivan – pro, Wenzl Lubomír – pro, Carbol Jiří – pro, 

Beitl Petr – pro,  Fifka Petr – pro, Major Martin – pro, Zlínský Vladimír – zdržel se, Kolář 

Ondřej – pro, v příloze/. 

 

7. Návrh nařízení Evropského parlamentu a Rady o obnově přírody /kód Rady 

10607/22, KOM(2022) 304 v konečném znění/ 
   

Mpř. P. Fifka uvedl, že se výbor usnesl projednat tento dokument na 13. schůzi konané 

dne 31. srpna t. r. prostřednictvím usnesení č. 83. Konstatoval, že poslanci obdrželi text 

dokumentu, rámcovou pozici vlády a stanovisko zpracované ve spolupráci s PI.  

Dokument představil náměstek ministryně pro životní prostředí Vladimír Dolejský.  

V souladu s iniciativou Green Deal pro Evropu navrhuje tato strategie ambiciózní opatření  

a závazky EU s cílem zastavit úbytek biologické rozmanitosti v Evropě. Stanoví konkrétní, 

měřitelné cíle obnovy s danými časovými horizonty, zaměřuje se na obnovu funkcí přírodních 

stanovišť a biotopů v zájmu EU i obnovu ekologických funkcí šířeji definovaných skupin 

ekosystémů, které jsou z hlediska ochrany biodiverzity významné. 

Zpravodaj I. Jáč dodal, že se jedná také o rozšíření a obnovení některých typů stanovišť. 

Kritické připomínky mají lesníci, kterým je stanoveno dokončit 30 % obnovy stanovišť, např. 

narovnání toků řek, likvidace rybníků, majetkoprávní nejasnosti atd.  

Posl. V. Zlínský navrhnul hlasování závěru usnesení po jednotlivých bodech. 

Zpravodaj I. Jáč navrhnul usnesení, ve kterém výbor pro evropské záležitosti 1. bere na 

vědomí návrh nařízení Evropského Parlamentu a Rady o obnově přírody COM(2022) 304 final, 

kód Rady 10607/22 Interinstitucionální spis 2022/0195/COD /hlasování 12-0-0/; 2. je si vědom 

vážných problémů, kterým celosvětově čelí příroda a biologická rozmanitost /hlasování 12-0-

0/; 3. vítá  toto nařízení, které koresponduje s cíli Strategického rámce Česká republika 2030  

a vnímá jej jako důležité /hlasování 11-1-0/; 4. upozorňuje  na nezbytnost zohlednění jistých 

specifik, jako jsou přírodní podmínky, přeshraniční rozsah a participaci jednotlivých členských 

států /hlasování 11-0-1/; 5. upozorňuje, že plnění stanovených cílů návrhem obnovy přírody 

bude vyžadovat značné finanční náklady nezbytně zajištěné dostatečným financováním  

i z prostředků programů EU a časovou rezervu pro legislativní úpravu, která si vyžádá i řešení 

majetkoprávních vztahů /hlasování 11-0-1/; 6. ztotožňuje se  se stanoviskem vlády ČR k tomuto 

dokumentu /hlasování 10-0-1/ a 7. pověřuje  předsedu výboru pro evropské záležitosti, aby  

v rámci politického dialogu postoupil toto usnesení předsedkyni Evropské komise /hlasování 

11-0-1/. Usnesení č. 96 v příloze. 
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8. Návrh doporučení Rady k iniciativě Cesty ke školnímu úspěchu /kód Rady 

10587/22, KOM(2022) 316 v konečném znění/ 

 

Mpř. P. Fifka uvedl, že se výbor usnesl projednat tento dokument na 13. schůzi konané 

dne 31. srpna t. r. prostřednictvím usnesení č. 83. Konstatoval, že poslanci obdrželi text 

dokumentu, rámcovou pozici vlády a stanovisko zpracované ve spolupráci s PI.  

Dokument představil náměstek ministra školství, mládeže a tělovýchovy Václav 

Velčovský. Tento dokument je jednou z priorit MŠMT a českého předsednictví. Cílem je zajistit 

úspěch každého žáka na základě jeho individuálních schopností. Dokument se věnuje 

způsobům, jak toho docílit. Důležité je využít talentu žáků, podpořit inkluzivní vzdělávání, 

zajistit výuku v příjemné atmosféře. ČR má nejméně případů nedokončené povinné školní 

docházky, 6 %. 

Zpravodaj J. Berki již představil tento dokument na jednání výboru pro vědu, vzdělání, 

kulturu, mládež a tělovýchovu. Každá země má nastavené jiné podmínky vzdělávacího 

systému, důležité je sdílet příklady dobré praxe a vyhodnocovat data. Přínosná je spolupráce 

všech účastníků vzdělávání. Nadaní žáci jsou podle něj opomíjeni. 

Nám. V. Velčovský vysvětlil, že inkluze je chápána jako dorovnání slabších žáků, ale 

zároveň i péče o nadané žáky. 

Zpravodaj J. Berki navrhnul usnesení, ve kterém výbor pro evropské záležitosti 1. bere 

na vědomí předložený dokument; 2. hodnotí jako přínosnou identifikaci kritických 

determinantů školní úspěšnosti a dalších zásadních problémů, přestože musí dojít k jejich 

verifikaci na národní úrovni; 3. považuje základní formulovaná doporučení za obecná a ne příliš 

inovativní (například monitoring, podávání zpráv, sdílení); 4. doporučuje se věnovat v otázce 

společného vzdělávání (inkluze) také nadaným dětem a mladým lidem a 5. akcentuje potřebu 

spolupráce napříč oblastmi politik dotýkajících se dětí a mladých lidí a zapojení všech účastníků 

vzdělávání do návrhů, realizace a vyhodnocování konkrétních opatření /usn. č. 97, hlasování  

9-0-1, Wenzl Lubomír – pro, Carbol Jiří – pro, Beitl Petr – pro,  Fifka Petr – pro, Major Martin 

– pro, Staněk Pavel – pro, Zlínský Vladimír – nehlasoval,  Berki Jan – pro, Potůčková Lucie – 

pro,  Kolář Ondřej – pro, v příloze/. 

 

9. Sdělení Komise Evropskému parlamentu, Radě, Evropskému hospodářskému 

a sociálnímu výboru a Výboru regionů – Nový evropský program inovací /kód 

Rady 11101/22, KOM(2022) 332 v konečném znění/ 

 

Mpř. P. Fifka uvedl, že se výbor usnesl projednat tento dokument na 13. schůzi konané 

dne 31. srpna t. r. prostřednictvím usnesení č. 83. Konstatoval, že poslanci obdrželi text 

dokumentu, rámcovou pozici vlády a stanovisko zpracované ve spolupráci s PI.  

Dokument představil náměstek ministra školství, mládeže a tělovýchovy Václav 

Velčovský. Inovace zde znamená reakce na aktuální potřeby jednotlivých států. Jde především  

o financování start-upů, odstraňování rozdílů v inovacích napříč EU, využití potenciálu 

vzdělaných a talentovaných lidí. ČR považuje za důležité zachovat stávající nástroje. 

Zpravodaj V. Zlínský konstatoval, že definice deep tech inovací je nedostatečná, je nutné 

konkretizovat. Nejsou zde uvedeny možnosti využití nových technologií, jako jsou 

nanotechnologie. Výzkum a inovace jsou základem ekonomického rozvoje. Zvláštní pozornost 

by měla být věnována skloubení mateřských a pracovních povinností žen matek. 

Mpř. P. Fifka navhnul úpravu bodu č. 3.  

Posl. J. Berki požádal o hlasování navrhovaného usnesení po jednotlivých bodech. Uvedl, 

že EU solidárně pomáhá méně technologicky vyspělým oblastem, vyčleňuje finanční prostředky 

na prioritní projekty, podporuje talentované jedince. 
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Mpř. L. Potůčková se zeptala na vytváření tzv. sandboxů, které EU nemá legislativně 

ošetřeny a ostatní státy jí unikají. 

Nám V. Velčovský vysvětlil, že sandbox je koncept, který by měl vyzkoušet různé 

přístupy ve výzkumu jednotlivých členských států, které by se měly vzájemně inspirovat. 

Členské státy si chtějí udržet svou konkurenční výhodu, zájmem EU ale je využít talenty napříč 

EU k rozvoji start-upů.  

Zpravodaj V. Zlínský navrhnul usnesení, ve kterém výbor pro evropské záležitosti  

1. bere na vědomí uvedený dokument /hlasování 9-0-0, Carbol Jiří – pro, Beitl Petr – pro,  Fifka 

Petr – pro, Major Martin – pro, Staněk Pavel – pro, Zlínský Vladimír – pro, Berki Jan – pro, 

Potůčková Lucie – pro,  Kolář Ondřej – pro, v příloze/ a 2. konstatuje, že základním parametrem 

při výběru a podpoře inovátorů by měly být schopnosti a nadání patřičné osoby. Dále konstatuje, 

že zvláštní pozornost a starostlivost by měla být věnována návratu žen-matek, které vyžadují 

podporu pro skloubení mateřských a pracovních povinností / hlasování 5-1-3, Carbol Jiří – 

zdržel se, Beitl Petr – pro, Fifka Petr – pro, Major Martin – pro, Staněk Pavel – pro,  Zlínský 

Vladimír – pro, Berki Jan – zdržel se, Potůčková Lucie – proti, Kolář Ondřej – zdržel se/. 

Usnesení č. 98, v příloze. 

 

10. Návrh nařízení Evropského parlamentu a Rady o standardech jakosti 

a bezpečnosti látek lidského původu určených k použití u člověka a o zrušení 

směrnic 2002/98/ES a 2004/23/ES /kód Rady 11396/22, 

KOM(2022) 338 v konečném znění/ 

 

Př. O. Benešík uvedl, že se výbor usnesl projednat tento dokument na 13. schůzi konané 

dne 31. srpna t. r. prostřednictvím usnesení č. 83. Konstatoval, že poslanci obdrželi text 

dokumentu, rámcovou pozici vlády a stanovisko zpracované ve spolupráci s PI.  

Dokument představil náměstek ministra zdravotnictví Radek Policar. Jedná se o revizi 

stávající směrnice v oblasti krve, tkání a buněk. Cílem návrhu je zajistit jakost látek  

a bezpečnost pro pacienty, zmírnit riziko nedostatku látek lidského původu. ČR revizi vítá, 

nicméně upozorňuje, že návrh nařízení v oblasti věnované krvi a jejím složkám 

nereflektuje aktuálně řešené téma na úrovni EU, a to produkci a nedostatek krevní plazmy.  

Komisi by měla být svěřena řada pravomocí členských států, což je nutné pečlivě zvážit.  

Zpravodaj P. Fifka konstatoval, že současný vývoj na trhu v oblasti asistované 

reprodukce a krevních derivátů předběhl evropskou legislativu. Cílem návrhu je sjednotit 

podmínky napříč EU pro získávání krevní plazmy pro léčiva. ČR patří mezi producenty krevní 

plazmy. 

Posl. V. Zlínský pracoval v centru pro odběr krevní plazmy, kontroly zde jsou 

dostatečné. Jednotlivá centra však nesdílí informace v databázi dárců, ti mohou také zamlčet 

svoje choroby. Senát bude na toto téma pořádat odborný seminář. 

Zpravodaj P. Fifka navrhnul usnesení, ve kterém výbor pro evropské záležitosti  

1. vítá navrženou legislativu EU v oblasti krve, lidských tkání a buněk; 2. podporuje stanovisko 

vlády ČR k tomuto dokumentu; 3. podporuje snahu Evropského parlamentu a Rady upravit 

výše uvedenou oblast v návaznosti na její významný rozvoj a nejnovější vědecké poznatky, 

zejména s ohledem na zvýšení dostupnosti a bezpečnosti terapií pro evropské pacienty  

a snižování závislosti na třetích zemích, především v oblasti dodávek krevní plazmy určené  

k výrobě život zachraňujících léčiv a doporučuje rozšiřování kompenzovaného odběru krevní 

plazmy a dalších kroků nezbytných k zajištění soběstačnosti zemí Evropské unie; 4. považuje 

za zcela zásadní, pro funkčnost, efektivnost a transparentnost systému, jasnou definici rolí, 

zodpovědností a způsobu ustanovení expertních orgánů EU (EDQM, ECDC, EMA a nově 

založené Koordinační skupiny pro látky lidského původu) zodpovědných za regulaci, vytváření 

pravidel a rozhodování v oblasti látek lidského původu, zejména s ohledem na kompetence 
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jednotlivých členských států EU a 5. pověřuje předsedu výboru pro evropské záležitosti, aby  

v rámci politického dialogu postoupil toto usnesení předsedkyni Evropské komise /usn. č. 99, 

hlasování 9-0-1, Benešík Ondřej – pro, Carbol Jiří – pro, Beitl Petr – pro,  Fifka Petr – pro, 

Major Martin – pro, Staněk Pavel – pro, Zlínský Vladimír – zdržel se, Berki Jan – pro, 

Potůčková Lucie – pro,  Kolář Ondřej – pro, v příloze/. 

11. Sdělení Komise Evropskému parlamentu, Radě, Evropskému hospodářskému 

a sociálnímu výboru a Výboru regionů – Zpráva o právním státu 2022 – Stav 

právního státu v Evropské unii /kód Rady 11408/22, KOM(2022) 500 v konečném 

znění 

 

Př. O. Benešík uvedl, že se výbor usnesl projednat tento dokument na 13. schůzi konané 

dne 31. srpna t. r. prostřednictvím usnesení č. 83. Konstatoval, že poslanci obdrželi text 

dokumentu, rámcovou pozici vlády a stanovisko zpracované ve spolupráci s PI.  

Dokument uvedl ředitel Odboru evropské institucionální a právní podpory Úřadu vlády 

Štěpán Pech. Právní stát a jeho atributy je třeba chránit. Tato zpráva vyhodnocuje všechny 

členské státy, problematiku člení do čtyř kategorií: systém soudnictví, protikorupční rámec, 

svoboda a pluralita sdělovacích prostředků a další institucionální otázky týkající se systému 

brzd a protivah. EK doporučuje jednotlivým členským státům oblasti, kde je nutné provést 

reformy, ty bude následně monitorovat. U ČR ocenila soudní reformu vedoucí k větší 

nezávislosti justice, zopakovala výtku, která byla přítomna již v loňském vydání zprávy a týkala 

se pomalého tempa digitalizace justice a také že oblast správního soudnictví vykazuje větší 

průtahy v řízení než jiná právní odvětví. Pozitivní však je, že se efektivita řízení v oblasti 

správního soudnictví meziročně zlepšila. 

Zpravodaj P. Staněk dodal, že ve stavu právního státu se odráží také pandemie covidu  

a energetická krize. Zpráva ČR doporučuje pokračovat v reformě státního zastupitelství, posílit 

rámec pro bezúhonnost poslanců (Etický kodex), revizi majetkových vlastnictví, zejména 

v oblasti sdělovacích prostředků. 

Mpř. L. Potůčková upozornila, že jsou důležité a zajímavé i výtky jiným členským 

státům. 

Zpravodaj P. Staněk navrhnul usnesení, ve kterém výbor pro evropské záležitosti  

1. projednal tento dokument a 2. bere na vědomí rámcovou pozici vlády ČR k tomuto 

dokumentu /usn. č. 100, hlasování 8-1-0, Benešík Ondřej – pro, Carbol Jiří – pro, Beitl Petr – 

pro,  Major Martin – pro, Staněk Pavel – pro, Zlínský Vladimír – proti, Berki Jan – pro, 

Potůčková Lucie – pro,  Kolář Ondřej – pro, v příloze/. 

12. Výroční zpráva za rok 2021 o používání zásad subsidiarity a proporcionality 

a o vztazích s vnitrostátními parlamenty /kód Rady 11727/22, 

KOM(2022) 366 v konečném znění/ 

Př. O. Benešík uvedl, že se výbor usnesl projednat tento dokument na 13. schůzi konané 

dne 31. srpna t. r. prostřednictvím usnesení č. 83. Konstatoval, že poslanci obdrželi text 

dokumentu, rámcovou pozici vlády a stanovisko zpracované ve spolupráci s PI.  

Dokument uvedl ředitel Odboru evropské institucionální a právní podpory Úřadu vlády 

Štěpán Pech. Zpráva EK informuje, jak byly zásady subsidiarity a proporcionality používány 

institucemi v roce 2021. Vnitrostátní parlamenty předložily 360 stanovisek, z  toho  

16 odůvodněných stanovisek, z toho 9 k balíčku Fit for 55. Tato stanoviska poskytují cenné 

podněty Evropské komisi. České komory patří k nejaktivnějším. 
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Zpravodaj O. Benešík doplnil, že Poslanecká sněmovna zaujímá v počtu stanovisek  

9. místo, Senát dokonce 3. místo. Poděkoval Parlamentnímu institutu za skvělou odbornou 

spolupráci. Konstatoval, že odpovědi Evropské komise jsou velmi formální, není zde 

dostatečně vysvětlen rozdílný názor. Očekává proto sofistikovanější zpětnou vazbu 

k připomínkám VEZ. 

Navrhnul usnesení, ve kterém výbor pro evropské záležitosti 1. bere na vědomí Výroční 

zprávu za rok 2021 o používání zásad subsidiarity a proporcionality a o vztazích s vnitrostátními 

parlamenty i rámcovou pozici vlády k ní; 2. apeluje na Evropskou komisi, aby dialog 

s vnitrostátními parlamenty v tomto funkčním období nepodcenila, aby jejich výhrady 

k unijním legislativním návrhům brala vážně a odpovědně se jimi zabývala  

a aby aktivně podporovala účast a zapojení vnitrostátních parlamentů nejen v unijním 

legislativním procesu, ale i v dalších oblastech činnosti Unie, a to zejména pokud se jedná  

o jakékoliv debaty o budoucnosti Unie; 3. pověřuje předsedu výboru pro evropské záležitosti, 

aby v rámci politického dialogu postoupil toto usnesení předsedkyni Evropské komise /usn.  

č. 101, hlasování 8-0-1, Benešík Ondřej – pro, Carbol Jiří – pro, Beitl Petr – pro,  Major Martin 

– pro, Staněk Pavel – pro, Zlínský Vladimír – zdržel se, Berki Jan – pro, Potůčková Lucie – 

pro,  Kolář Ondřej – pro, v příloze/. 

15. Různé 

Př. O. Benešík informoval, že se minulý týden účastnil jednání ve formátu S3 (ČR, 

Slovensko, Rakousko), které bylo velmi zajímavé. 

 

 

/zapsala Eva Hadravová/ 

 

 Schůze skončila ve 13.00 hodin. 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Jiří Carbol v. r.                      Ondřej Benešík v. r. 
ověřovatel výboru                    předseda výboru 


